
Boże mój, Boże mój, czemuś Mnie opuścił?  

(Mk 15, 34) 

Doświadczenia ciemnej nocy 

Odnieśmy opuszczenie przez Boga, o którym 
mówi Jezus, na grunt ludzkiego przeżywania 
Boga. We wszystkich szkołach duchowości 
podkreśla się i wyjaśnia stan, w którym Boga 
nie odczuwamy. Nieraz trwa latami. 
Zachodzi tzw. ogołocenie nazywane też 
ciemną nocą. Podkreśla się potrzebę 
zrozumienia tego pozornego oddalenia Boga, 
nie odczuwania żadnej pociechy, którą z woli 
Bożej odczuwamy w innym czasie.  

Czy stan ciemnej nocy mógłby być 
świadectwem Bożego opuszczenia nas lub, 
co gorzej, Bożego nieistnienia? Jeśliby 
można iść tym tropem to ci, którzy mówią, iż 
Bóg nie istnieje, mieliby rację! Właśnie wtedy, kiedy Boga nie odczuwamy, naszym zadaniem 
jest trwać przy Bogu i wierzyć wbrew bolesnemu doświadczeniom w Jego u k r y t ą o b e c n o ś 
ć, której winniśmy być zawsze świadomi, a przez to, nie mniej zaangażowani w modlitwie, i tym 
bardziej skłonni do ofiar, bo pozbawieni pociechy duchowej - Bożej nagrody, tym większe dary 
składamy Bogu. 
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